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روی موج کوتاه

در حالی که حدود یک ماه به انتخابات 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
مانده، فضــای مجلــس و به طور کلی 
فضای سیاسی کشــور همچنان متاثر 
از ردصلاحیت های گســترده شورای 
نگهبان اســت؛ رد صلاحیت هایی که 
کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان 
علت بســیاری از آنها را سوء استفاده و 

تخلفات مالی عنوان کرده است.
به دنبال آن، علی لاریجانی، رئیس 
مجلس دیروز در جلسه علنی مجلس و 
در نطق پیش از دستور به همین موضوع 
اشــاره کرد و گفت: از جانب سخنگوی 
شــورای نگهبان مطلبی در رســانه ها 
منتشر شد که عمده ردصلاحیت ها را 
مربوط به سوء اســتفاده های اقتصادی 
می دانســت. این مطلب درست نیست 
چراکه نامه های ارســال شــده هیأت 
نظارت به نمایندگان به بندهایی اشاره 
دارد که اقتصادی نیســتند. البته برای 
بعضی نمایندگان اینگونه بوده اســت، 
چرا باید مطلب درست منعکس نشود که 
بیگانگان از آن سوء استفاده کرده و نظام 

را متهم به فساد کنند؟

رئیس مجلس شــورای اســلامی 
خطاب بــه فقهای شــورای نگهبان و 
حقوقدانان گفت: از شــما درخواست 
می کنم که در این بخــش داوری لازم 
را داشته باشــید تا حقوق افراد نادیده 
گرفته نشود. براســاس قانون، نظرات 
مرجع چهارگانه می تواند ملاک باشد و 
گزارش های غیر از این مسیر می تواند از 
جانب افراد و با اغراض خاصی ارائه شود و 
تشخیص صحت آن نیازمند زمان است 
که در این مقطع کوتاه عملی نیست، ولی 

می تواند فضای قضاوت را مشوش کند.
بهتر بود در این چهار سال 

اطلاعات را در میان می گذاشتید
وی ادامه داد: تردیدی نیســت که 
اگر محکمه ای در مورد فساد در پرونده 
کسی چه مالی و چه غیر از آن نظر داده 
باشــد، همگان تابع آن خواهند بود، اما 
اگر صرف گزارش از مرجعی باشد باید 
اتقان آن را بررسی کرد تا گزارش اولیه و 
خامی نباشد و با آبروی افراد بازی نشود. 
از طرف دیگر اگر سیستم های اطلاعاتی 
در مورد نماینــدگان مجلس مطلبی 
داشتند بهتر آن بود که در طول این چهار 

سال اطلاعات را در میان می گذاشتند 
تا اصلاح شود نه اینکه نزدیک انتخابات 
آن را یک جا مطــرح کنند. البته وزارت 
اطلاعات در چند مورد که شاید در حد 
انگشتان دســت هم نباشد، مطالبی را 
درباره  برخی به اینجانب دادند و بنده هم 
به افراد متذکر شدم و آنان نیز از طریق 
وزارت اطلاعات پیگیری کردند تا صحت 

مطالب روشن شود.
رئیس مجلس شــورای اسلامی در 
مورد گزارش هایی که وزارت اطلاعات 
راجع به برخی نمایندگان به او داده است، 
تاکید کرد: این گزارش ها به هیچ وجه 
در حد و اندازه ردصلاحیت نبوده و اگر 
بوده حداقل به بنده منتقل نشده است. 
پس بزرگنمایی اشکالات اقتصادی هم 
خسارت حیثیتی به افراد می زند و هم 
به کشور لطمه وارد می کند. در اظهارات 
هیات مرکزی آمده اســت کــه مبنا بر 
عقاید سیاســی نبوده است که مبنای 
درستی برای انتخابات صحیح است اما 
در استناد به بندهایی از ماده ۲۹ که به 
نوعی التزام عملی به نظام است باید دقت 
داشــت. بنده که با برخی آقایان چهار 

سال، با برخی هشت سال و با بعضی ۱۲ 
سال همکاری روزانه داشتم عدم التزام 
عملی به نظام را در اکثر قریب به اتفاق 

نمایندگان تایید نمی کنم.
ادعای متناقض کدخدایی و 

نمایندگان
ساعتی بعد، عباسعلی کدخدایی، 
سخنگوی شــورای نگهبان در واکنش 
به این اظهارات علــی لاریجانی گفت: 
در قانون انتخابــات مباحث مربوط به 
سوءاســتفاده های اقتصادی، اخلاقی 

و مقابله با حاکمیت را داریم و  مواد ۲۸، 
۲۹ و ۳۰ قانــون انتخابات خارج از اینها 
نیست. انتظار این است نمایندگانی که 
در شورای نگهبان حضور پیدا می کنند 
و از جزئیات پرونده شان مطلع می شوند 
اطلاعات را در اختیار مقامات قرار دهند.

وی افــزود: اگــر رئیــس محترم 
مجلس در جریان قرار نگرفته اشــکال 
از نمایندگانی است که مراجعه کردند، 
اما جزئیــات را اعلام نکرده انــد. ما به 
عنوان شورای نگهبان از جهت قانونی 
ممنوعیت داریم که جزئیات پرونده ها 

را به افکار عمومی اعلام کنیم.
به گفته او اعضای شــورای نگهبان، 
نمایندگان رد صلاحیت شده را پذیرفته 
و جزئیات پرونده  هر کــدام را برای آنها 
روشن کرده اند.  این اظهارات کدخدایی 
در حالی است که برخی نمایندگان مانند 
نادر قاضی پور، نماینده ارومیه و محمد 
کاظمی، نماینده ملایر، روز گذشــته 
اعلام کردند که علت رد صلاحیت به آنها 
اعلام نشده و شورای نگهبان نیز پاسخگو 
نیست.  دو تن از نمایندگان رد صلاحیت 
شده می گویند »علت رد صلاحیت به آنها 
اعلام نشده و شورای نگهبان نیز پاسخگو 
نیست.« طیبه سیاوشی، نماینده تهران 
نیز به ایرنا گفته است که »شورای نگهبان 
به او اعلام کــرده، علت رد صلاحیتش، 
بند۲ ماده ۲۸ قانون انتخابات یعنی عدم 
التزام عملی به جمهوری اسلامی است.«

 شورای نگهبان نمی تواند 
در مقام قاضی عمل کند

سخنگوی شورای نگهبان اما دیروز 
تاکید کرد که نظرات شــورای نگهبان 
بســیار دقیق و مبتنی بر مســتندات 
متقنی است که در پرونده ها وجود دارد. 
علی رغم  این دفاعیات مکرر کدخدایی 
از آرای شورای نگهبان، اما اعتراضات و 
انتقادات به نتایج بررسی صلاحیت ها 
ادامه دارد. علاوه بر آنچــه که دیروز در 
مجلس گفته شد، بسیاری از چهره های 
سیاســی نیز در فضای رسانه ای انتقاد 

خود را مطرح می کنند. 
مصطفی هاشمی طبا دیروز در این 
باره به »انتخــاب« گفت: رد صلاحیت 
حدود ۹۰ نفر از نمایندگان کنونی، بدین 
معناست که ما اکنون دارای مجلسی با 
نمایندگان فاسدالاخلاق هستیم. بر این 
باور هستم شورای نگهبان نمی تواند در 
مقام قاضی عمل کند و اگر محکومیت 
قضایی از قبل وجود داشته باشد، می توان 

بر اساس آن قضاوت کند.

این فعال سیاســی و نامزد ســابق 
انتخابات ریاســت جمهوری ادامه داد: 
اینکه خبری یا مدرکی ارائه شــود که 
حتی حق دفاع برای طرف در نظر گرفته 
نشود، در ذهن نمی گنجد. واقعیت این 
است که شورای نگهبان باید بر اساس 
محکمات قضاوت کنــد و نه اطلاعات. 
اگر کسی خلافی را انجام داده، باید حتما 
مجازات شــود، معنی ندارد که کسی 
تخلف مالی انجام داده باشد و اکنون در 
مجلس بنشیند و قانون تصویب کند و از 
آن طرف برای انتخابات مجلس آینده رد 

صلاحیت شود.
هاشــمی طبا در بخشــی دیگر از 
گفته های خــود تصریح کــرد: صدور 
احکامی مبنی بر فســاد مالــی و عدم 
التزام سیاسی، شــفافیت می خواهد. 
حرف من رد صلاحیت ها، اختیارات و 
مسئولیت های شورای نگهبان نیست، 
اما حداقل باید به طور شفاف اعلام شود 
به چه دلیل به نظام و اسلام یک شخص 
التزام عملــی ندارد؛ بــرای نمونه علی 
مطهری می تواند اعلام کند که دلیل و 
مستندات رد صلاحیت اش ارائه شود تا 
در رسانه ها بازنشر شود. اینکه او را به عدم 
التزام به نظام متهم کنیم و مستندات 

شفافی ارائه نشود، قابل قبول نیست.
 پیشاپیش نتیجه مسابقه 

روشن است
انتقاد دیگر از سوی علی جنتی بود. 
او که پدرش آیت الله احمد جنتی، دبیر 
شورای نگهبان است، در حساب توئیتر 
خود نوشــت: »صدها نفر از نامزدهای 
انتخابات مجلس به دلیــل عدم التزام 
عملی به اســلام یاعدم اعتقاد به نظام 
ردصلاحیت شده اند در بین آنان بسیاری 
از شخصیت های متدین، کارآمد و معتقد 
به نظام دیده می شوند که از حضور در این 
رقابت بازمانده اند وقتی داوران مسابقه 
همگی از طرفداران تیم رقیب باشــند 
پیشاپیش نتیجه مسابقه روشن است.«

تداوم اختلافات بر سر ردصلاحیت های گسترده؛

اسرار مگو
کدخدایی: شورای نگهبان مجاز به انتشار جزئیات پرونده ها نیست

خبر

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: راهبرد اصلی 
اصلاح طلبان این اســت که صرفا در حوزه هایی 
اقدام به ارائه لیست کنند که چهره های شاخص 
اصلاح طلبان حضور داشته باشند و در تهران با این 
وضعیت پیش بینی می شود که تنظیم لیست کامل 
سی نفره بسیار سخت باشد و احتمالا اصلاحات 

لیستی کمتر از سی نفر را ارائه خواهند کرد.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، احمد 
شریف، عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، 
درباره احتمال سرلیستی ائتلاف اصلاح طلبان 
در انتخابات گفــت: نام برخی از افــراد از جمله 
مجید انصاری و کواکبیان برای سرلیستی جبهه 

اصلاح طلبان مطرح است.
او ادامه داد: البته ایــن احتمال وجود دارد که 
در فرایند مجدد بررسی تایید صلاحیت ها برخی 

دیگر از دوستان هم تایید شوند، اما به طور کلی در 
مجموعه اصلاح طلبان تاکنون هیچ بحثی درباره 
سرلیست نشــده و هنوز به طور قطعی مشخص 
نیســت که وضعیت سرلیســتی به چه صورت 

خواهد بود.
دبیرکل حزب همبستگی دانش آموختگان 
ایران افزود: به بیانی دیگر مانند دوره قبل، بحث 
ائتلاف قبل از انتخابات مطرح نخواهد شد که از 
اعتدال گرایان و برخی اصولگرایان معتدل هم در 
لیست اصلاحات گنجانده شود و صرفا کاندیدای 
اصلاح طلب در لیست قرار خواهند گرفت. تهران 
یکسری از اصلاح طلبان تایید شــدند؛ اما هنوز 
به طور قطعی بحثی در این بــاره صورت نگرفته 
و در جلسه امروز شــورای عالی در این باره بحث 

خواهد شد.

 ممکن است در برخی شهرستان ها 
کاندیدا نداشته باشیم

فعال اصلاح طلب درباره لیست اصلاح طلبان 
در شهرســتان ها نیز بیان کرد: در شهرستان ها 
و کلانشــهرها هــم ســاختار شــورای عالی 
سیاست گذاری تشکیل شــده که تحت عنون 
شورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان استان ها 
تصمیم گیری کرده و چون شناخت بیشتری از 
نامزدهای اصلاح طلب در شهرستان دارد نام آنها 
را به شورای عالی سیاست گذاری در تهران اعلام 
می کند، اما چون با  رد صلاحیت های گســترده 
مواجهیــم  کار معرفی کاندیــدای اصلاح طلب 

مشکل شده است.
او ادامــه داد: در همه جریان های سیاســی 
تصمیمات به صورت اقتضایی اتخاذ می شود یعنی 

اقتضای زمان است که تعیین می کند چه راهبردی 
در پیش گرفته شود اما کلیت این است که ما در 
انتخابات  شرکت خواهیم کرد ولی ممکن است در 

برخی شهراستان ها کاندید نداشته باشیم.
این فعــال اصلاح طلب گفت: بایــد دید که 
چه  تعداد از نامزدهای ما تایید صلاحیت شدند 
تا بتوان درباره آنهــا تصمیم گیری کــرد، زیرا 

حوزه های انتخاباتی در سراســر کشــور متعدد 
هســتند و باید برای هرکدام  از اینهــا از طریق 
استانها آمار آرسال می شــد تا بتوان در این باره 
تصمیم گیری کرد. معتقدم که آمار ارائه شــده و 
امروز می توان یک تصویر روشن و شفافی از تعداد 
تایید صلاحیت شده ها و تعدادی از افرادی که رد 

صلاحیت شده اند ارائه داد.

لیست تهران کمتر از ۳۰ نفر است؟

احتمال سرلیستی مجید انصاری یا کواکبیان
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وزیر خارجه پاکستان:
ایران فقط در چارچوب برجام 

حاضر به مذاکره است
شاه محمود قریشی، وزیر امورخارجه پاکستان 
تاکید کرد: ایرانی ها آماده مذاکره در چارچوب برجام 
هستند اما خارج از چارچوب آن مذاکره نمی کنند. 
در گفت وگو با شــبکه فاکس نیوز درباره اظهارات 
نخست وزیر انگلیس مبنی بر اینکه »توافق جدید 
ترامپ باید جایگزین برجام شود«، اظهار داشت: 
آنچه من از مقامات ایران دریافت کردم این بود که 
آنها آماده مذاکره در چارچوب برجام هســتند اما 
مایل نیستند خارج از این توافق مذاکره کنند. آنها 
معتقدند که نباید چیزی )توافقی( را که قبلا انجام 
شده، دوباره از اول شروع کرد. ایران مخالف از بین 

بردن مفاد برجام است.
    

 سفر وزیر خارجه ونزوئلا 
به تهران 

بــه گــزارش اداره کل اطلاع رســانی و امور 
سخنگویی وزارت امور خارجه، سید عباس موسوی، 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: »خوخه آرئاسا، 
وزیر امور خارجه ونزوئلا در راس هیأتی وارد تهران 
می شود.« آنطور که موسوی خبر داده است، خوخه 
آرئاسا باید شب گذشــته وارد تهران شده باشد. به 
گفته او آقای آرئاســا، در این ســفر با محمد جواد 
ظریف وزیر امور خارجه و سایر مقام های عالیرتبه 
کشورمان دیدار و در خصوص مسائل مورد اهتمام 

دو طرف گفت وگو و تبادل نظر خواهد کرد.
    

رویترز:
پروازهای کشورهای حاشیه 

خلیج فارس به ایران ادامه دارد
رویترز از سرگیری پروازهای کشورهای حاشیه 
خلیج فارس به ایران خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل 
از رویترز، شرکت های هواپیمایی کشورهای حوزه 
خلیج فارس کماکان به پرواز در فضای هوایی عراق 
و ایران ادامه می دهند و پروازهای این شرکت ها به 

شهرهای هر دو کشور ادامه دارد.
    

رونمایی ارتش از نقشه های 
هوانوردی بومی

به گزارش خبرآنلاین به نقل از روابط عمومی 
ارتش، با حضور امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده 
فرمانده نیروی هوایی ارتش و سورنا ستاری معاون 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری از نقشه های 
هوانــوردی )INFLIGT AIP( که با تلاش و 
همت کارکنان نیروی هوایی ارتش تهیه شده است، 
رونمایی شــد. این گزارش می افزاید: چارت های 
هوایی دیجیتال شامل نقشه های پروازی IFR و 
VFR یک محصول دانش بنیان با فناوری بسیار 
بالا است که پیش از این انحصار آن در اختیار آمریکا 
و شرکت جپسن قرار داشــت که به دلیل اعمال 
تحریم های ظالمانه شرکت های هواپیمایی ایرانی 

از دسترسی به این نقشه ها محروم شده بودند.
    

با 2۳ امضا تقدیم هیأت رئیسه مجلس شد؛
 طرح کاهش مناسبات ایران 

با انگلیس
طرح کاهش مناسبات جمهوری اسلامی ایران 
با انگلیس شامل یک ماده واحده و یک تبصره با ۲۳ 
امضاء تقدیم هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
شــد. به گزارش مهر، پس از آنکه »راب مک ایر« 
سفیر انگلیس در ایران، هفته گذشته و در جریان 
حضور در تجمع غیرقانونی مقابل دانشگاه امیرکبیر 
توسط نیروهای امنیتی بازداشــت شد، برخی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواستار اخراج 
او و همچنین کاهش سطح رابطه میان تهران و لندن 
شده بودند. دستگاه دیپلماسی پیش از این با احضار 
سفیر انگلیس هشدارهای جدی به وی و همچنین 
دولت این کشــور در قبال دخالت در امور داخلی 

ایران داده بود.
    

عضو فراکسیون ورزش:
 AFC نباید در مقابل اقدام

احساساتی تصمیم گرفت
جلال میرزایی، عضو فراکسیون ورزش مجلس 
با اشــاره به اقدام AFC و ایجاد محدودیت برای 
ایران به ایسنا گفت: از نظر بنده قدرت گفت وگو و 
لابی گری ما با مراجع بین المللی بسیار ضعیف است. 
در چند هفته گذشته برخی از کشورها با توجه به 
منافع خود مسائل پیش آمده را بزرگنمایی کرده 
و به AFC منتقل کردنــد و در آن جا تصمیماتی 
اتخاذ شد که به ضرر ایران است. نباید در این زمینه 
احساساتی عمل کنیم و باید بتوانیم از حقوق خود 
در مراجع بین المللی از طریق گفت وگو دفاع کنیم. 
مسئولانی که دست روی دست گذاشتند تا چنین 

اتفاقی روی دهد نیز باید توبیخ شوند.

علی لاریجانی با اشاره به 
رد صلاحیت 9۰ نماینده 
مجلس: بنده که با برخی 

آقایان چهار سال، با برخی 
هشت سال و با بعضی ۱2 

سال همکاری روزانه داشتم 
عدم التزام عملی به نظام 
را در اکثر قریب به اتفاق 

نمایندگان تایید نمی کنم 

کدخدایی: اعضای شورای 
نگهبان، نمایندگان رد 

صلاحیت شده را پذیرفته 
و جزئیات پرونده  هر کدام 

را برای آنها روشن کرده اند. 
اگر رئیس محترم مجلس در 
جریان قرار نگرفته اشکال 

از نمایندگانی است که 
مراجعه کردند، اما جزئیات 

را اعلام نکرده اند

یک فعال سیاسی اصولگرا با اشاره به خروج جبهه پایداری 
از شــورای ائتلاف اصولگرایان، علت اتحــاد و ائتلاف نیافتن 
اصولگرایان را تمامیت خواهی آنان دانســت و گفت:  حضور 

قالیباف در ائتلاف اصولگرایان به ضرر او است.
حسن بیادی درباره اینکه آیا جریان اصولگرایی به وحدتی 
برای ارائه لیست می رسند، با اشــاره به نقل قولی از بعضی از 
مسئولان شورای ائتلاف جبهه اصولگرایان مبنی بر اینکه جبهه 
پایداری از ائتلاف اصولگرایان انصراف داده است، اظهار کرد: از 
یک سو تمامیت  خواهی هایی که در جریان اصول گرایی وجود 
دارد و از سوی دیگر در نظر گرفته نشدن حقوق جامعه بزرگ 

اصولگرایی منجر به این می شود که یک ائتلاف فراگیر و مؤثر در 
این جریان صورت نپذیرد.

وی با بیان اینکه اگرچه این نــوع وحدت هم آثار خوبی در 
میان مردم ندارد، تاکید کرد: اهدافی که این ائتلاف ها پیگیری 
می کنند به دور از خواسته های مردم است و هنوز نتوانسته اند 

خواسته های مردم را احصاء کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: مسئولان این ائتلاف 
بر اساس خواسته های گروهی و باندی خودشان تصمیمات 
را اتخاذ می کنند، بنابراین حتی اگر برنده مجلس هم شوند، 
پیروز اثرگذار نخواهند بود و نتیجه مثبتی را در بر نخواهد داشت.

بیادی با بیان اینکه یکی از دلایل موفق نبودن انتخابات و 
ائتلاف ها و کارکرد منفی مجالس و شوراها این است که یک 
سیستم انتخاباتی صحیح و علمی وجود ندارد که بتواند تمام 
مشکلات را پوشش بدهد و در عین حال فراگیر هم باشد، گفت: 
در نتیجه هر معضلی در زمینه انتخابات متصور است و همچنین 
هزینه های گزافی را به جامعه ملتهب امروزی ما تحمیل می کند. 

وی در زمینه ساختار مدیریت اجرایی کشور گفت: ساختار 
مدیریتی موجود در کشــور شایســته جمهوری اسلامی 
نیست، شایستگی جمهوری اســلامی بالاتر از این چیزی 

است که وجود دارد؛ با توجه به اینکه قدرت منطقه 
هستیم، می طلبد که ساختار اجرایی کشور 

قوی تر شود و از طرفی نیز قوی تر شدن 
جایــگاه احزاب می توانــد در این 

موضوع موثر باشد.

این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: قبول حضور آقای 
قالیباف در شورای ائتلاف، بیشــتر به ضرر وی خواهد بود و 
دلیل آن هم این است که وقتی کسی تفکری را ارائه می دهد 
باید افــرادی را انتخاب کند که متناســب با آن 
تفکر باشند. بیادی خاطرنشان کرد:  وقتی 
می خواهیم سهمی را از ائتلافی بگیریم در 
نهایت افراد طبق نقطه نظرات نهایی مدنظر 
آن ائتلاف مأمور می شوند و در نهایت نتیجه 
و خروجی، مجلس آتی می شود؛ اما می شود 
همچون مجالس گذشته که روز به روز 
افول کرده اند تا جایی که بیشــتر 
به یک مجلس فرمایشی می ماند 
تا یک مجلسی که باید در رأس 

امور باشد.

بیادی: 

جبهه  پایداری از ائتلاف اصولگرایان انصراف داد


